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Lahko ostanemo brez 
lastne pridelave hrane
Želimo domačo pridelano hrano, hkrati pa z uvedbo 
evropskih uredb omejujemo njeno pridelavo

ta. Upa, da bo pri oblikovanju kmetij-
ske politike prevladal zdrav razum in 
ne drugi parcialni ali ideološko obar-
vani interesi.
Naša kmetijska politika, posledično 
pa tudi kmetje, se spopada s še eno, za 
Slovenijo običajno nadlogo: s pretira-
nim birokratizmom. Razkorak med v 
pisarne zaprtimi pisci strategij, uredb 
in pravil na področju kmetijstva ter 
kmeti, ki z delom golih rok omogo-
čajo, da se lahko domača pridelana 
hrana kar najhitreje znajde na naših 
krožnikih, lepo ponazori že obsežnost 
strateškega načrta skupne kmetijske 
politike 2023–2027 za Slovenijo: do-
kument, ki ga je lansko jesen potr-
dila tudi vlada, obsega skupno sko-
raj 1500 strani, s prilogami vred pa 
krepko čez. »Rad bi poznal nekoga, 
ki vsebinsko ve, kako vse te uredbe, 
odloke in odstavke usmeriti v pride-
lavo hrane. V tem strateškem načr-
tu smo se znašli v matrici, kjer je po 
moji oceni za povprečnega kmeta iz-
redno težko razbrati, kaj in na kak-
šen način lahko na svojih prideloval-
nih površinah prideluje, ne samo da 
bo dobil nadomestilo za izgubo pri-
hodka zaradi preusmeritve v še bolj 
trajnostne kmetijske prakse, ampak 
da bo sploh še lahko kmetoval in s 
kmetovanjem preživljal družino. Za-
to je prišlo tudi do protesta kmetov. 
Pri nas smo strateški načrt tako zbi-
rokratizirali in zakomplicirali, da ni-
ti prečiščenje dokumenta ne bi po-
magalo in bi bilo treba našo kmetij-
sko politiko ponovno zastaviti. Zlasti 
zato, ker so se izhodišča dokumenta 

rige, ostane premalo, da bi lahko res-
neje razvijal dejavnost. In s tem, ko 
ogrozimo kmeta, ogrozimo tudi se-
be, saj bomo postali odvisni od hra-
ne iz tujine. Glede zaviranja in ogro-
žanja kmetijske proizvodnje v Slove-
niji velja omeniti še včasih nerazum-
ne predloge evropske komisije, kot je 
uredba o zmanjševanju uporabe fito-
farmacevstkih sredstev (FFS). Gre za 
področje, na katerem smo v Slovenji 
v zadnjih desetletjih že naredili od-
ločne korake ter po količini in aktiv-
nih snoveh v primerjavi z drugimi dr-
žavami članicami drastično zmanjša-
li uporabo FFS. Ne smemo pozabi-
ti še, da je Slovenija med državami 
članicami EU določila največji de-
lež območij Natura 2000, med kate-
rimi je velik del kmetijskih površin. 
Govorimo o kar 38 odstotkih povr-
šin pod Naturo 2000, k čemur velja 
prišteti še druga občutljiva območja 
(vodovarstvena območja, Kras …), 
kar pomeni, da se po tej uredbi med 
občutljiva območja, na katerih bi bi-
la prepovedana uporaba FFS, ume-
šča več kot 50 odstotkov Slovenije. 
Glede na to, da bi uredba prepove-
dala tudi uporabo ekoloških sredstev, 
res ne veš več, kje je zdrava pamet. Si 
predstavljate Kras brez vinogradov, 
slovensko Istro brez oljčnikov? Si 
predstavljate, da med Ptujem in Ma-
riborom rastejo le vrbe, hrasti in po-
dobno rastje?
Izpostavil bi še prihajajoči prostotrgo-
vinski sporazum Evropske unije z dr-
žavami južnoameriškega trgovinske-
ga bloka Mercosur, kjer bodo kratko 
potegnili kmetje in vsi, ki cenimo do-
mačo hrano. Zato da si Unija zagoto-
vi nove trge za svoje tehnološke in na-
predne industrije, bomo s to kupčijo 
postali uvoznik hrane in krme za ži-
vino iz Južne Amerike. Pri tem se od-
pirajo vprašanja o odnosu do narave 
in ljudi v teh državah in tudi o tem, 
ali njihova hrana dosega standarde, 
ki si jih določamo v EU in Sloveni-
ji, na primer glede uporabe FFS. In 
tudi zato je težko razumeti, zakaj na 
domačih tleh postavljamo tako rigo-
rozne ukrepe, s katerimi omejujemo 
praviloma družinske kmetije, po dru-
gi stani pa bomo odprli vrata za vso 
mogočo hrano.«

Predsednik Zadružne zveze Slove-
nije (ZZS) Borut Florjančič ne le-
poreči, ko govori o aktualnih izzi-
vih slovenskih kmetov. Prepričan je, 
da so njihovi glasovi premalo sliša-
ni in upoštevani v razpravah o kme-
tijski politiki, ki si pod težo podneb-
nih sprememb prizadeva za trajno-
stno pridelano hrano. Razmere tu-
di za kmete niso rožnate, znašli so 
se v primežu rasti stroškov pridela-
ve oziroma reje in energetske dragi-
nje na eni ter podnebnih in okoljskih 
izzivov na drugi strani. Tudi zato so 
pred slabima dvema tednoma kme-
tje v opozorilnih protestih na ulicah 
zahtevali spodbudno okolje za kme-
tovanje in izrazili nezadovoljstvo s 
smerjo, v katero pluje na Evropsko 
unijo vezana slovenska kmetijska po-
litika, s tem pritegnili tudi pozornost 
predsednika vlade Roberta Goloba 

in v ponedeljek skupaj z njim sed-
li za mizo.
Kakšne težave bremenijo kmete? 
Povezane so z nestabilnimi razmera-
mi na trgu, vse strožjimi evropskimi 
zahtevami glede trajnosti (veliko pra-
hu dviga predlagana evropska ured-
ba o trajnostni rabi fitofarmacevtskih 
sredstev ali FFS) in novimi ukrepi 
iz strateškega načrta skupne kmetij-
ske politike do leta 2027. Florjančič 
ne »špara jezika«, ko okrca domače 
odločevalce, da so se (znova) prehit-
ro uklonili željam Evropske unije in 
zanemarili interese slovenskega kme-
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pripravljala v povsem drugačnih ča-
sih, pred krizo covida-19 in vojno v 
Ukrajini, ko si nihče ni zamišljal, da je 
lahko prehranska blaginja tako hitro 
porušena. Ukvarjamo se s hektarji in 
tem, kaj lahko na njih počnemo, me-
ne kot kmetijca in prebivalca Slove-
nije pa zanima hrana. Se pravi, koli-
čina na teh hektarjih pridelane hrane, 
ki je zdrava in ne škodi okolju. Am-
pak to v tej strategiji ni v fokusu,« je 
jasen sogovornik.
Če je Slovenija na izpitu pogrnila, po 
kateri ureditvi na področju kmetij-
stva, primerljivega z našim, pa bi se 
lahko zgledovali? »Ni treba daleč: po 
Avstriji. Spremljamo Avstrijce, kako 
so se oni lotili strateškega načrta. V 
ospredje so postavili kmeta, saj on pri-
deluje hrano. Njih je zanimalo, kako 
strateški načrt, ki je v osnovi vezan na 
evropske uredbe, prenesti v prakso in 
zagotoviti obstanek proizvodnje. Av-
strijci so res lep primer.« Kako resno 
se gremo kmetijsko politiko mi in Av-
strijci, kaže tudi dejstvo, da se je pri 
nas kampanja zbiranja vlog za kme-
tijske subvencije iz novega program-
skega obdobja skupne kmetijske poli-
tike za prvo leto šele začela, v Avstri-
ji pa jo že končujejo, pri čemer veči-
na avstrijskih kmetov njihov strateški 
načrt podpira.

Katera pereča vprašanja slovenskega 

kmetijstva bi veljalo še izpostaviti?

»Zagotovo ekonomsko nestabilnost
in nepravilno porazdelitev dobičkov
v verigi preskrbe s hrano: glede na
vložek kmetu, ki je na začetku te ve-

Ali je pri težnjah po trajnostni pri-

delavi kmetijstvo postalo lahka tarča 

napadov? Govorimo o varstvu oko-

lja in hkrati nič ne ukrenemo glede 

mreže javnega prevoza, prevoza to-

vora po cestah, na rodovitni zemlji 

gradimo lakirnico …

»Drži, kmetijstvo je že nekaj časa lah-
ka tarča za določanje vzrokov vpli-
va na okolje, kar je kot nesmisel ne-
davno ovrgla tudi slovenska stroka,
ki sicer zna biti kritična do onesna-
ževanja okolja. Naša govedoreja je
tudi zaradi naravnih pogojev sko-
raj ekstenzivna, izredno razpršena,
in imamo zelo malo večjih kmetij, ki
so v primerjavi s kmetijami po Evro-
pi in svetu majhne. Skratka, imamo
nekaj, kar bi si drugi morali želeti in
mi bi radi to ukinili, da bi potem po-
segali po govedini ali proizvodih iz
množične pridelave.
Če posledice evropskih uredb za naše
kmetijstvo ne bi bile tako katastrofal-
ne, bi rekel: 'Vključimo te uredbe in v 
mesecu ali dveh bomo videli, kaj se bo 
zgodilo.' Zgodila pa bi se katastrofa
– v Sloveniji bi ostali brez lastne pri-
delave hrane. Dobesedno. Že zdaj je
uvažamo veliko, a uvažajmo tisto, kar 
pri nas ne uspeva in kar je enakovred-
no evropskim in slovenskim nadstan-
dardom pridelave in reje.«

Kaj pa kmetijske subvencije? Zara-

di njih se je kulture pridelovalo tu-

di na neustreznih območjih.

»Ekonomija in narava sta naredi-
li svoje. Mislim, da je razporejenost
kmetijskih kultur pri nas zdravora-
zumska. Ne pravim, da v preteklosti
ni prihajalo do drugačnih poskusov,
ampak narava in ekonomika sta na-
redili svoje.
Večji problem so bitke velikih trgov-
cev, v katerih največkrat kratko po-
tegne določen kmetijski izdelek. Pri
teh bitkah trgovec z namenom pove-
čanja deleža na trgu z dovoljenimi tr-
žnimi elementi (akcije izdelkov) na-
pade konkurenta, v tem procesu pa
devalvira naš kmetijski produkt. Ve-
likokrat se to zgodi z mesom, ko se z
devalvacijo v obliki zaporednih akcij
pri trgovcih zmanjšuje vrednost izdel-
ka, kar se seveda prenese na začetek
verige, na kmeta. Tudi najbolj poveza-
ni kmetijski sistemi, kot so zadruge v
Franciji, imajo težave s tem. S tem se
vrnemo na to, kar sem že poudaril: na 
pomen pravilnega in pravičnega pre-
nosa zaslužka in dobička z vrha ve-
rige na začetek. Ko bomo dosegli to,
tudi subvencije ne bomo potrebovali. 
Subvencija je injekcija za evropske-
ga kmeta, da je lahko zdržal pritisk
in moč višjih v verigi ter začel uvaja-
ti določene standarde, ki so bili pot-
rebni ali pa si jih je zaželela evrop-
ska družba.«

Ampak trgovci radi izpostavljajo po-

nudbo slovenskih izdelkov na po-

licah.

»Dejstvo je, da slovenski trgovci pro-
dajo veliko slovenske hrane. Vpraša-
nje je, ali gre za pošteno kupčijo ali
pa smo kmetje prevečkrat v podre-
jenem položaju. Kot zadružnik gle-
dam na slovensko kmetijstvo kot ce-
loto, tako člane kot nečlane, in zaskr-
bi me, če trgovec dela neposredno z
desetimi izbranimi kmeti iz Sloveni-
je, ne vemo pa, kaj se dogaja – zdaj
preidemo na masne bilance – z me-
som ali drugimi izdelki, ki prihajajo
od vsepovsod. V času prejšnjega mi-
nistra je bil sprejet pravilnik o zago-
tavljanju sledljivosti porekla za ne-
predpakirano sveže in zamrznjeno

6
Intervju Borut Florjančič,

predsednik Zadružne zveze Slovenije

5. aprila 2023

V iskanju 
sorodne duše

S povezovanjem samskih se je pred 
štirinajstimi leti začela aktivno 
ukvarjati tudi Ljubljančanka Ninka 
Slapnik. V tem času se je različnih 
dogodkov, zmenkov v živo, plesnih 
tečajev, potovanj, izletov, delavnic 
in vsega, kar organizira, udeležilo že 
več kot 25.000 posameznikov, oko-
li 3500 ljudi pa je po tej poti našlo 
sorodno dušo. »No, za toliko jih jaz 
vem, seveda pa jih je več, saj se ne-
kateri po tistem, ko so našli svoje-
ga partnerja, niso več oglasili,« pri-
poveduje simpatična sogovornica. 
Pri svojem delu vedno posluša svo-
je stranke in jim želi ustreči.
Ko jo vprašamo, ali je danes partner-
ja lažje najti, saj je na voljo ogromno 
spletnih aplikacij in drugih elektron-
skih možnosti za spoznavanje, odgo-
varja, da to ne drži. »Res je, imamo 
veliko portalov in drugih možnosti 
za spoznavanja, zdi se, da je vedno 
več priložnosti, vendar to ljudje zač-
nejo dojemati kot način, da je še ved-
no nekje nekdo boljši, da če z enim 
ne bo šlo, bomo pa že našli drugega. 
Zato je tudi toliko razhodov.« Gre 
za neke vrste potrošništvo, ki se je 
žal vpeljalo tudi v odnose.

Prehitro sodimo
Največje napake, ki jih ljudje dela-
jo, ko želijo spoznati partnerja, so, 
da prehitro sodijo človeka, zlasti če 
že imajo slabe izkušnje. »Nekateri 
verjamejo, da če si samski, si čudak. 
Kakšno napačno prepričanje je to! 
Nekateri menijo, da če ima vsak svo-
jo prtljago, je to že preveč. A kdo je 
nima? Pomembno je, da se da člo-
veku priložnost. Pa ne le drugi ose-
bi, pač pa najbolj sebi,« pravi Sla-
pnikova in poudarja predvsem to, 
da se je treba odpreti. To pove vsa-

kemu, ki jo prosi za nasvet. »To je 
prvi korak. Na zmenke se je treba 
priti zabavat, spoznavat nove ljudi, 
ne pa da pridemo z listom, na kate-
rem imamo vprašalnik,« se nasmeje. 
Najbolje je, da to počnemo brez ve-
likih pričakovanj, saj je takrat ener-
gija za spoznavanje najboljša.
Vprašanje, kje spoznati partnerja, se 
lahko hitro reši, saj znotraj njenih do-
godkov za samske pripravljajo šte-
vilne za ljudi različnih starosti, ki se 
jih lahko posamezniki udeležijo. Ta-
ko samski skupaj hodijo v hribe, na 
potovanja, plesne tečaje, plesne za-
bave, vsak mesec se srečujejo na hi-
trih zmenkih in tako dalje. Tako se 
stkejo tudi prijateljstva, ni nujno, da 
partnerstva. Problem samskih je na-
mreč tudi ta, da so zaprti v svoj krog 
ljudi, ki navadno že imajo partner-
je, in potem čakajo na priložnost, ko 
bodo imeli čas zanje. A to nikakor ni 
dobro, saj princ na belem konju ne 
bo prijahal domov, ampak ga je treba 
aktivno iskati, se udeleževati dogod-
kov in drugih priložnosti, da spoz-
namo čim več različnih ljudi. Tudi 
ta korak za marsikoga ni lahek, za-
to pripravlja posebne spletne tečaje, 
tako imenovane coachinge, na kate-
rih se lahko samski opremijo z vsemi 
prijemi za skok v doživeto samskost, 
samozavestno osebno držo in s tem 
lažje za pot iz samskosti.

Brez energije ni nič
V času korone je Ninka Slapnik raz-
širila svojo dejavnost, saj so ji ljudje 
že vrsto let govorili, da nimajo ča-
sa, da bi iskali partnerja in hodili na 
različne dogodke. Tako obstaja tu-
di možnost, da jim v agenciji za sti-
ke MatchMe.si zožijo krog poten-
cialnih kandidatov oziroma kandi-
datk. »Gre za personalizirano po-
nudbo. Nekdo, ki želi partnerja, v 
vprašalniku izpolni, kakšna naj bi 

bila prava oseba zanj, jaz pa v svoji 
bazi skušam najti pravega, torej uje-
majočo se osebo glede na karakte-
ristike, ki jih vpiše v vprašalnik. Ta 
zajema 26 vprašanj, od zunanjega 
izgleda, vrednot, značaja, hobijev, 
vsakodnevnih navad (prehrana, ka-
jenje, alkohol), tipa osebnosti, jezika 
ljubezni, vere, izobrazbe do tega, ali 
ima nekdo otroke oziroma ali si jih 
še želi. Nato v bazi najdem osebo, 
ki ima te lastnosti,« opisuje Ninka 
Slapnik. Na vprašanje, ali so zahte-
ve ljudi danes velike, če hočejo toč-
no določenega partnerja, odgovori, 
da se ji zdi, da z osebnostno rastjo, ki 
je v porastu, naraščajo tudi zahteve. 
»Seveda je dobro, da imamo zahte-
ve, standarde, da ne gremo pod njih, 
da ne 'zagrabimo' prvega, ki pride 
mimo, nekoga, ki ni za nas, vendar 
je treba biti tudi realen. Bistvo pa je 
energija. Če te ni, se vprašalniki lah-
ko še tako ujemajo, pa ni nič iz te-
ga. Dva se morata začutiti, da iz te-
ga vzklije ljubezen,« je prepričana.
V MatchMe.si – Agenciji za stike so 
na voljo trije različni načini iskanja 
in Slapnikova poudari, da nikakor 
ne gre za tipično ženitveno agencijo. 
Tistim, ki se prijavijo na »match iska-
nje«, vsakega prvega v mesecu pošlje 
e-pošto za potrditev sodelovanja. Če 
samski sodelovanje potrdijo, za njih 
išče in po plačilu posreduje kontak-
te izključno ujemajočim se osebam. 
Drug način iskanja so »VIP-stiki«, 
tretji pa »premium stiki«. Oba nači-
na, nasprotno od »match iskanja«, 
vsebujeta osebne predstavitve s fo-
tografijami oseb. Kontakti se posre-
dujejo le, če obe strani potrdita iz-
menjavo po prebranih predstavi-
tvah s fotografijami. »Premium sti-
ki« predstavljajo najbolj diskretno in 
tudi poglobljeno obliko iskanja, saj 
vsebuje tudi individualno srečanje z 
Ninko Slapnik z dodatnimi vpraša-
nji, da se lahko stranki ob iskanju kar 
najbolje posveti.
Ljubezenskih zgodb, ki so vznikni-
le prav po zaslugi tovrstnih posredo-
vanj kontaktov in srečanj, je veliko. 
»Ena je prav iz začetka delovanja, 
ko smo imeli dogodek za samske na 
ladjici, ki vozi po Ljubljanici, in tam 
sta se spoznala Jože in Petra, ki sta 
še danes skupaj in mi vsako leto na-
pišeta kartico. Potem sta tukaj Maja 
in Boštjan, ki sta se spoznala na raf-
tanju za samske, se kasneje poroči-
la in imata sedaj že družinico z dve-
ma otrokoma. Pa Andreja in Tomaž, 
par s plesnega tečaja, ki sta poroče-
na in že imata družinico. Pa Črt in 
Barbara, Jože in Maja …« našteva.
Sicer tudi sama opaža, da je pri mlaj-
ši generaciji trend užitka v samsko-
sti, saj z odnosi pridejo tudi težave. 
»Vendar sama mislim, da je vedno 
bolje, da imaš nekoga ob sebi, da se 
zvečer lahko k nekomu stisneš, da 
imaš v partnerju sogovornika, za-
veznika, da sta skupaj močnejša, da 
si z njim izmenjaš vsakdanje misli, 
čustva, navdihujoče zgodbe, tudi te-
žave … To je osnovna potreba. Žal 
je sedaj, ko je vedno več izbire, tu-
di osamljenosti več. Brala sem, da 
bo osamljenost bolezen številka ena 
leta 2060. Zato vedno rečem, da je 
dobro, da si najdemo partnerja, ki bo 
hkrati naš prijatelj. V prvi vrsti do-
ber prijatelj. Da smo na istem bre-
gu, da si pomagamo, da skupaj raste-
mo, se učimo, se znamo tudi pošaliti 
skupaj, predvsem pa imeti dobro ko-
munikacijo, ki je za dober partner-
ski odnos še kako pomembna.« N

Tema tedna Ninka Slapnik,
ustanoviteljica agencije za stike MatchMe.si

Prvi pogoj je, da se odpremo in 
navežemo stike z različnimi ljudmi

Meta Černoga

so danes pričakovanja, kaj je dobra 
partnerska zveza, precej visoka. Lju-
bezenska čustva, prijateljski odnos, 
vzajemno razumevanje in podpora, 
skupni interesi, dober seks … Vse 
je pomembno in nič več ni samou-
mevno, tudi to ne, da bo zveza tra-
jala do konca življenja. Velika veči-
na ljudi pove, da so raje samski kot 
v slabi partnerski zvezi.«

Normalen del  
človeškega bivanja
Med samskostjo in osamljenostjo je 
tanka meja. So ljudje, ki živijo sa-
mi, po večini tudi osamljeni? »Za-
gotovo so med samskimi osamljeni, 
prav tako kot se osamljenega počuti 
marsikdo, ki živi v partnerski zvezi. 
Vendar če živite v partnerski zvezi, 
se vam za vsakodnevno družbo ni 
treba posebej truditi. Pridete domov 
in partner ali partnerica je tam. Če 
ste samski in tudi živite sami, mora-
te vložiti kar nekaj truda, da ne osa-
mite. Vzdrževati morate dobre od-
nose s prijatelji, imeti kakšno prosto-
časno aktivnost, hoditi na prireditve 
…« našteva Šori, ki si želi, da sam-
skih ne bi več obravnavali kot pro-
blem, ampak bi jih sprejeli kot nor-
malen del človeškega bivanja.
Ne strinja se, da bi samskost ozna-
čili za trend ali celo modo, kot trdi-
jo nekateri. »Samski so vedno obs-
tajali, v nekaterih preteklih obdobjih 
celo v večjih deležih. Danes je dru-
gače predvsem to, da imamo več lo-
čitev, zaradi česar je tudi bolj verje-
tno, da bomo samski večkrat skozi 
življenjski potek. Pri tem ne bi ide-
aliziral 'starih časov' in tega, da so 
partnerske zveze nekoč trajale do 
smrti enega od zakoncev, kajti na 
naših tleh se je šele pred dobrimi sto 
leti sploh uveljavila pravica do ločit-
ve. Tudi prej bi se marsikdo raje lo-
čil, a mu zakonodaja tega ni omo-
gočala ali pa si kasneje tega koraka 
ni upal storiti v strahu pred tem, kaj 
bo rekla okolica. Lahko smo vese-
li, da imamo pravico prekiniti zve-
zo, ki nas onesrečuje. Ne glede na 
vse spremembe imata partnersko in 
družinsko življenje še vedno zelo vi-
soko mesto na seznamu življenjskih 
želja, kar kaže tudi podatek, da še ni-
koli v zgodovini ni rodilo otrok to-
liko žensk kot danes,« še zaključu-
je Iztok Šori. N

Pogovor

Ninka Slapnik je preko svoje agencije in dogodkov spoznala že več kot 25.000 
posameznikov. / Foto: Tomaž Skale

Ustanovitev delovne skupine je izplen 
ponedeljkovega srečanja predstavni-
kov kmetov s premierjem Golobom, 
ki se je za zdaj odpovedal oblikova-
nju še enega strateškega sveta. Se-
veda ni izključeno, da po strateških 
svetih za prehrano, za prenovo zdra-
vstva in za preprečevanje sovražnega 
govora – da le nismo po nemarnem 
katerega izpustili! – ne bi dobili še 
strateškega sveta za kmetijstvo. Pre-
mier je večkrat javno govoril o svo-
jih prehranjevalnih navadah in tudi 
javno pozval, naj manj posegamo po 
mesu in več po sadju, zelenjavi ozi-
roma rastlinskih virih.
Da Golobu sorodne poglede deli 
več članov prehranskega strateške-
ga sveta, je bilo jasno že v prvih jav-
nih nastopih. Razgrete razprave pa 
praviloma niso segle dlje od osebnega 
prepričanja, da veljata vegetarijanska 
in veganska prehrana za zdravstveno 
in okoljsko vzdržno, mesna pač ne. 
Pri obravnavi tako pomembnih vpra-
šanj, kot sta okoljska in prehranska 
trajnost, bi od predstavnikov strate-
škega sveta pričakovali globlji, ce-
losten in nepristranski pogled, a žal 
ni bilo tako.
Slišali smo zdravstvene in okoljske 
argumente, zakaj uživati manj mesa, 
niso pa se preizpraševale sestavine 
v nekaterih močno predelanih ve-
getarijanskih in veganskih izdelkih, 
prav tako se ni razpravljalo o more-
bitnih dolgoročnih zdravstvenih vpli-
vih tovrstne prehrane in vlogi pre-
hranskih dodatkov pri brezmesnem 
modelu prehranjevanja. Snovalci pre-
hranske strategije med sestavljanjem 
jedilnika z manj ali brez mesa niso 
odgovorili, zakaj beremo, da je pri 
uživanju soje – podobno kot pri uži-
vanju mesa – priporočljiva zmernost. 
Ta vprašanja so le vrh ledene gore.
Ni se razvila niti resna debata na 
temo, kaj za podnebno vzdržnost 
pomeni letalski, ladijski in cestni 
transport eksotičnega sadja in zele-
njave iz tropskih krajev do naših trgo-
vinskih polic. Tudi o okoljskem dav-
ku pridelave določenih priljubljenih 
tako imenovanih superživil, kot je 
avokado, se ne govori. To je kronski 
primer dvoličnosti okoljsko in pre-
hransko ozaveščenih ljudi, ki se z ne-
prijetnimi vprašanji, ki daleč stran od 
naših oči spremljajo pridelavo avo-
kada, ne ukvarjajo. Precej podobno 
kot ljubitelj zrezkov, ki ima rad živali, 
ne želi razmišljati, kako se je zrezek 
znašel na njegovem krožniku.
Zakaj so tudi te točke pomembne 
za prihodnja snovanja prehranskih, 
kmetijskih, okoljskih in drugih traj-
nostnih politik? Ker lahko napredu-
jejo proti cilju le s celovito, razum-
no in ljudem razumljivo razpravo, ki 
ne zapade v navijaštvo. Vse drugo je 
le nepotreben šum in potrjevanje že 
sprejetega prepričanja. N

tjasa.lampret@nedeljski.si

Pri besedi
Tjaša Lampret

Moč 
prepričanja

»Nasploh velja, da so  
v primerjavi  
s preteklostjo danes 
pričakovanja, kaj je 
dobra partnerska 
zveza, precej visoka. 
Ljubezenska čustva, 
prijateljski odnos, 
vzajemno razumevanje 
in podpora, skupni 
interesi, dober seks … 
Vse je pomembno in 
nič več ni samoumevno, 
tudi to ne, da bo 
zveza trajala do konca 
življenja.«
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meso, tako imenovani pravilnik o 
masnih bilancah, ki zagotavlja sle-
dljivost mesa na poti od kmetije do 
računa, ki ga potrošniku izda trgo-
vec. V celoti, ne glede na izvor me-
sa, naj bi se po prehodnem obdobju 
začel izvajati letos jeseni, vendar že-
li zdajšnje vodstvo kmetijskega mi-
nistrstva izvajanje prestaviti za dve 
leti, na jesen 2025, ker naj trgovci 
ne bi bili tehnološko pripravljeni. 
Temu Zadružna zveza Slovenije pa 
tudi preostale kmetijske organizaci-
je odločno nasprotujemo. Potrošni-
ki si zaslužijo takoj poznati poreklo 
mesa, ki ga kupijo.«

Kako nakupovati, da bi podprli slo-
vensko kmetijstvo? Cene so visoke, 
ljudje gledajo na denar.
»Poleg denarja je potreben tudi čas.
Kupec se mora oborožiti z znanjem
ter se seznanjati z nakupnim oko-
ljem in – še malo reklame za zadru-
ge – zadružnimi trgovinami, ki pa jih 
v večjih mestih žal ni. V zadružnih
trgovinah so na policah vsi izdelki,
od mlečnih, mlevnih, pekovskih iz-
delkov do mesa, pridelani lokalno.
Veliko zadrug in manjših trgovcev,
ki gradijo na transparentnosti izvo-
ra izdelkov, tudi dostavlja. Podobno
kot pri drugih nakupih je tudi pri hra-
ni: izdelek, za katerega je malo ver-
jetno, da bi bil lahko glede na letni
čas iz Slovenije, verjetno prihaja od
drugod. Da smo premalo osredotoče-
ni na sezonskost, je že poznano dej-
stvo. Seveda tudi pozimi lahko ku-

»Si predstavljate

Kras brez vinogradov, 

slovensko Istro 

brez oljčnikov? Si 

predstavljate, da med 

Ptujem in Mariborom 

rastejo le vrbe, hrasti in 

podobno rastje?«

piš dišeč paradižnik, sploh če priha-
ja od naših pridelovalcev, ampak po 
slovenski hrani boš največkrat lahko 
posegel, če izbor osnovne hrane gra-
diš na sezonskosti. Zagotovilo sloven-
skega izvora od pridelovalca naprej 
je tudi shema kakovosti Izbrana ka-
kovost iz Slovenije. Naj omenim še 
portal, ki ga je vzpostavila Zadružna 
zveza Slovenije, zadruzno.si, kjer so 
našteti vse zadruge in njihovi produk-
ti. Portal ni namenjen trgovanju, am-
pak podaja informacije tistim z željo 
po domačih izdelkih: na primer, za 
vodje prehrane v javnoizobraževal-
nih ustanovah je zadruga, kjer gre za 
pridelovanje hrane in povezovanje 
kmetov iz istega okolja, eden naju-
streznejših partnerjev.
Hrana je dražja. Ampak z vsem spo-
štovanjem do različnih socialnih sku-
pin: ali se je res najbolj podražila hra-
na ali pa lahko pri hrani najbolj vi-
dno upravljamo svoje premoženje, ko 
se pri nakupu jogurta odločimo, ka-
terega bomo izbrali? V resnici naše 
finančno življenje določajo vse dob-
rine, ki jih kupujemo – od telefonov 
do avtomobilov, nepremičnin, ener-
gije –, ampak pri hrani je največ me-
dijskega pompa.«

Hrano kupujemo redno, telefonov, 
avtov niti ne …
»Vem, ampak če pogledaš v košari-
ci izdatkov, koliko si plačal za ne-
premičnino, avto, dopuste in drugo,
razmeroma malo porabimo za hrano. 
Še enkrat in z vsem spoštovanjem do

kupne moči – mislim, da gre pri ce-
nah hrane za pretiran prikaz v medi-
jih. Naloga države pa je, da poskrbi, 
da bo tudi najranljivejšim skupinam 
dosegljiva lokalno pridelana, prede-
lana in distribuirana hrana.«

Kje vi dobite zelenjavo? Kupujete 
tudi v trgovinah?
»Poleti jo pridelam sam, to je moj ho-
bi, sicer pa kupujem pri preverjenem
trgovcu – zame je to enostavno, ker
sem bil veliko na terenu in poznam
ljudi. Vam najbrž ni. Meso kupujem
v zadrugi in mi ga dostavijo na dom.
Majhnih naročil praviloma ne spreje-
majo, ampak če gospodinjstvo naroči 
za 14 dni mesa, ki ga shrani v hladil-
ni skrinji, bo zadruga naročilo z ve-
seljem izpolnila. Druge potrebščine
kupujem kjer koli …«

Velikokrat se že na daleč vidi, da 
zelenjava v naših trgovinah ni naj-
bolj sveža …
»Nekateri trgovci so notorično slabi
dostavljalci svežega sadja in zelenja-
ve, kot da za metodo FIFO ( first in,
first out ali prvi vstop, prvi izstop, op.
a.) še nikoli niso slišali ali pa je niso
sposobni izpeljati. Naši dobavitelji –
ne samo zadruga, ampak tudi kmetje
in podjetja – dostavijo sadje in zele-
njavo, in če trgovci nimajo uravnane-
ga naročanja in prodaje, preteče kar
nekaj dni, da to jabolko pride na po-
lico. Ni lepšega kot ugrizniti v sveže
jabolko iz hladilnice, saj kar poka od
sočnosti, ampak po 14 dneh ni več ta-
ko. Podobno je s papriko na primer iz 
Kopra – če jo dobiš isti dan, jo ješ su-
rovo, kot jabolko. Drugače pa je, če se 
'matra' po policah … Z letali uvaža-
mo z drugih koncev sveta sveže sad-
je, medtem ko bi lahko z osnovnimi
živili iz naših regij – z izjemo nekaj
vrst zelenjave – oskrbeli javne usta-
nove, vrtce, osnovne in srednje šole,
domove za upokojence in bolnišnice. 
Bučka domačega pridelovalca bi bi-
la v dnevu ali dveh pri vas doma na
mizi. Zdi se mi, da v EU dostopnos-
ti vsega ne znamo zdravorazumsko
omejiti: kje pustiti odprte trge, kar je
tudi temelj Unije, in na katerih pod-
ročjih bi bila priporočljiva določena
stopnja protekcionizma. Države ta-
ko ali tako že uvajajo določene obli-
ke protekcionizma in hrana je eno od 
področij, pri katerem bi veljalo raz-
mišljati v tej smeri. Shema kakovosti

Izbrana kakovost Slovenije in pravil-
nik o masnih bilancah sta del teh ele-
mentov. To bi dosegla tudi bolj zdrava 
kmetijska politika, ki temelji na pri-
delavi hrane.«

Kaj to pove o Slovencih kot potro-
šnikih: da nismo zahtevni, niti pre-
več kritični?
»Najbrž kupujemo tudi takšne izdel-
ke, ampak tudi trgovci imajo najbrž
precej odpisov, ki jih na koncu, ko se
vse preračuna, spet plača dobavitelj z
nižjo ceno. Če se vrnem, problem je
bitka med trgovci za svoj tržni delež.
Slovenija ima preveč kvadratnih me-
trov trgovin oziroma trgovskih cen-
trov na prebivalca, te trgovine pa se
morajo zaradi lastnikov in kapitala
boriti za rezultate. Kako se boš boril? 
Greš iz ene akcije v drugo, kar pri-
pelje do devalvacije samega izdelka.
Kar se v Sloveniji še ni zgodilo, so
potrošniške zadruge. Tak primer sta
denimo trgovski podjetji Coop v Ita-
liji in francoski E.Leclerc. Ne gre za
tipično zadrugo, sledijo pa drugač-
ni strategiji glede zahtev po dobičku
in kapitala. Razlog, da teh zadrug pri
nas še ni, je verjetno povezan z zre-
lostjo, s tem vprašanjem se še nismo
resneje ukvarjali. Gotovo gre za po-
dročje, ki bi ga bilo vredno raziska-
ti, čeprav kaj hitro naletimo na para-
doks: bomo za potrošniško zadrugo
gradili nove trgovine, čeprav imamo
že tako preveč kvadratnih metrov tr-
govskih polic?« N
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